

၁. “ယုၣ်ဒီးခရံၣ်ဆူတၢ်မၤနၢၤ”

သရၣ်ဒိၣ်ဒီးကထၢၣ်အိၣ်န့ၢ်ညိၣ်

တဟၢညါအံၤ ယသးခုစံးဘျးဘၣ်ကစၢ်ယွၤအဘျးအဖိၣ်ဒိၣ်မး. သးခုထံၣ် ဘၣ်ခဝုၣ်ရၢၣ်ဖိလံၤလၢ ဟဲက့ၤလၢထံၣ်ဂၤကီၢ်ဂၤမၢ်ဂ့ၤ, လၢထံၣ်လီၢ်ကီၢ်ပူၤသ့ၣ် တဖၣ်သး ခုဒိၣ်မးန့ၢ်လီၤ. မိယွၤအဂံၢ်အဘါတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါအါ တၢ်သ့ၣ်ခုသးခုတၢ်မၤနၢၤတၢ် ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါကလီၤဘၣ်လၢသုလီၤထူးထူးတီၢ်တီၢ်န့ၢ် မ့ၢ်ယတၢ်ဆၢဂ့ၤဆၢဝါဘၣ် သ့န့ၢ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤထီၣ်လီၤ ကစၢ်ယွၤဆိၣ်လီၤ, ပပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ် ဒီးသ့အိၣ်လီၤ လီၢ်လီၤလးအိၣ်လံအန့ၢ်(၁၀၀)လံ. မိပုၤစံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤအဘျးအဖိၣ် အတၢ်မၤလီၤ လးလၢပုၤကညီဖိအိၣ် အပိၣ်န့ၢ်တက့ၢ်. ယွၤမၤတၢ်အဒိၣ်တဖၣ်လၢပဂီၢ် ဒီးပသးခုလၢ အပိၣ်လီၤ. လၢန့ၢ်(၁၀၀)အံၤအတီၢ်ပူၤအံၤန့ၢ်, ယစံးဘျးကစၢ်ယွၤလၢ ယဘၣ် ထွဲ(၃၄) န့ၢ်, လၢယထီၣ်လံာ်စီဆုံကိအခါယန့ၢ် Scholarship လၢပုၤ(၅)ဂၤအကျါ, လၢလီၢ်ခံ ယက့ၤမၤတၢ်လၢ ကီၢ်ပသံၣ်မိၣ်ဒ် ကီၢ်န့ၢ်ရဲၣ်အသိးယဘၣ်ထွဲ ဒီးခဝုၣ်ရၢၣ်န့ၢ်ရဲၣ် တဂၤ အသိး, ယဘၣ်ထွဲအါန့ၢ်အါလါဒီးခဲအံၤ စ့ၢ်ကီးလၢ(၃၄)န့ၢ်အတီၢ်ပူၤစံးဘျးဘၣ် ကစၢ် ယွၤလီၤ.

လၢန့ၢ်(၁၀၀)အတီၢ်ပူၤခဲအံၤပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤန့ၢ် ပပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ်အနီၣ်ဂံၢ် ပမ့ၢ်တဟံၣ်ခူသ့ၣ်ပျံၣ်ဖိဘိၣ်ဖိလၢတဟ့ၣ်ခိထံၣ်အပိၣ်ဘၣ်န့ၢ်ခဝုၣ်ရၢၣ်ဖိလံၤလၢလီၤပြီလီၤပြီ လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါ လၢထံၣ်ဂၤကီၢ်ဂၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးပဖိပလံၤလၢတဘျးဘၣ်ထံသ့ၣ် တဖၣ်ပမ့ၢ်ဟံၣ်ဖိၣ်အိၣ်န့ၢ် ယဆိမိၣ်လၢတစ့ၤန့ၢ်ဘၣ်ပုၤအဂၤယံၣ်ကလီၢ်ဘၣ်န့ၢ်လီၤ. ဖဲပ တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ကစီၤန့ၢ် တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်အဖု(၂၀), ဒီးပထံၣ်လီၢ်ကီၢ်ပူၤ န့ၢ်ပခဝုၣ်ရၢၣ်အိၣ် တခါ ဒီးကီၢ်သုလုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ်အိၣ်တခါ, ကီၢ်ကိၣ်တဲၣ်ကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ် ကဲထီၣ်တခါ, ဒီးလၢကီၢ်အမဲရကၤန့ၢ် ကညီဘျးထံတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ခဝုၣ်ရၢၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်, ဒီးလၢကီၢ် Australia သန့ၢ်က့ၤန့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ ကိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်, လၢကီၢ် Europe, India တကပၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သကိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်, ပပုၤ ကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ်မၤတၢ်တၢ်သးခုကစီၣ်လၢ ပုၤကလုၢ်အဂၤတဖၣ်အကျါ လၢန့ၢ် (၁၀၀)အတီၢ်ပူၤ ယထံၣ်ဘၣ်လၢမ့ၢ်တၢ်လီၤလးလီၤလၢပုၤခွီ, ကခူၣ်, လါဟူၤ, ဝး, န့ၢ်ကး, ကယါ, အါခၣ်, မိၣ်, မိၣ်ကဲၣ်, ဒန့း, တရူး, ပယီၤ, ပလီၣ်, ကီၢ်လၢသ့,

လံၤဆူၣ်, အရိၣ်ခီ, မ့ၢ်ဘၣ်တဲန့ၢ် ပကီၢ်ပယီၤပူၤ လၢပတလဲၤစိၣ်န့ၢ်ဘၣ်တၢ်သးခုကစီၣ် ဘၣ်န့ၢ် တအိၣ်ဘၣ်ယၢဘၣ်. တၢ်ဘၣ်ထွဲကအိၣ်ဒၣ် အအါလၢအစ့ၤန့ၢ်လီၤ. လၢသရၣ်ယူၤဒၢသ့ၣ် ဟဲတုၤန့ၢ်(၁၀၀)ဝံၤအလီၢ်ခံန့ၢ် ပပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ် ကဲထီၣ်ဝဲ ဒၣ်အိၣ်အန့ၢ်(၁၀၀)လံ. ခဲအံၤသန့ၢ်က့ၤဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျၢၣ်ကညီဘျးထံ တၢ်ရုလိၢ်မုၢ်လိၢ် ကရၢ Global Karen Baptist Fellowship အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢလံ. လၢပသိးပကျါ ပသရၣ်ဒီးကထၢၣ် Neil Soward ဟဲဆုၣ်နီၤကီးလီၤ. ပသရၣ်ဒီးကထၢၣ် Neil Soward လၢ ကီၢ်အမဲရကၤ တဲဝဲဒဲအံၤ “သုပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ်အံၤ ဘၣ်ဆိၣ် ဂ့ၤဝဲလီၤ. ဘၣ်မနုၤယံၣ်လဲၣ်န့ၢ် လၢသုလံာ်စီဆုံကိတဖၣ်န့ၢ် ပုၤသးစၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ယထံၣ် လၢဟဲထီၣ်ဝဲဒၣ်အါမး ဒီးပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ်အပူၤန့ၢ် လံာ်စီဆုံကိတဖၣ် အိၣ်အါမး စ့ၢ်ကီးလီၤ. အဝဲန့ၢ်မ့ၢ်သုတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလီၤ. ခါဆူညါပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ်အ future ဝဲန့ၢ်ကပီၤဒိၣ်မး, အိၣ်ဒီးတၢ်မုၢ်လိၢ်အါမးလီၤ.” ဒီပုၤဝဲၣ်သ့ၣ်ဒၢ, သုကွၢ်ဆိကမိၣ် တၢ်ဝဲန့ၢ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ. ပုၤ သးစၢ်သ့ၣ်တဖၣ်တထီၣ်ဘၣ်လံာ်စီဆုံကိကအိၣ်အါမးလီၤ. ယလဲၤတုၤလၢ ကီၢ်နီၢ်ဝဲ, ကီၢ်နီၢ်ဝဲဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ်ဖိလံာ်စီဆုံကိန့ၢ် ပုၤစ့ၤလီၤစ့ၤလီၤ အပိၣ်သတးဒီး ခဲအံၤန့ၢ်ဒိသိးကိအံၤကလဲၤတၢ်ဆူညါကသ့အဂီၢ်န့ၢ် ဘၣ်မၤသကိး တၢ်ဒီးပဒီပုၤဝဲၣ် AG (Assembly of God) သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ.

ပစံးဘျးကစၢ်ယွၤအလီၢ်အိၣ်အါမးလၢ ပပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ် အသးဆူၣ် ဒဲးလၢ တၢ်သးခုကစီၣ်ဒီးမဲးဂျၢၣ်အဂီၢ်အပိၣ် န့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပသးအုပန့ၢ်ဟူဘၣ်လၢ ပုၤတနီၤစံးဝဲဒၣ်မဲးဂျၢၣ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအံၤအစီၤလၢလံ. တၢ်သးခုကစီၣ်တၢ်မၤအံၤန့ၢ် အစီၤလၢလံ. ပုၤတနီၤနီၤတဲဝဲဒၣ် တၢ်ဘါခဲလၢခဲဆုၣ်ဘၣ်ဝဲလီၤ. ပကိးအီၤလၢ Pluralism ဟဲအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒီးတၢ်ဘါခဲလၢဘၣ် အပိၣ်သတးဒီး တလိၣ်လၢပကမၤတၢ်သးခုကစီၣ်လၢဘၣ်. ဒီပုၤဝဲၣ်လၢတၢ်အဲၣ်အီၤသ့ၣ်ဒၢ, တၢ်ဆိက မိၣ်ဒိသိးအံၤန့ၢ် မိပသုတတုၤလိၢ်အီၤနီၤတဘျီနီၤတခိၣ်တဂ့ၤန့ၢ် မ့ၢ်ယတဲဘၣ် သုစ့ၢ်ကီး န့ၢ်လီၤ. ပစံးဘျးကစၢ်ယွၤဒိၣ်မးလၢန့ၢ် (၁၀၀)အတီၢ်ပူၤအိၣ်ဒီးပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ် န့ၢ်ရဲၣ်(၇)ဂၤ, ခဝုၣ်ရၢၣ်ခိၣ်န့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, လံာ်စီဆုံကိခိၣ်န့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ကီၢ်ခိၣ်ကီၢ်န့ၢ်, တၢ်အိၣ် ဖိၣ်ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ် ပအိၣ်ဒီးတၢ်သးတဖျၢၣ်ယီ, လၢတၢ်အဲၣ်ဘၣ်တၢ်သးခုကစီၣ် တၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢန့ၢ်(၁၀၀)အတီၢ်ပူၤန့ၢ် ပဟံတၢ်သးခုကစီၣ်ဒီးမဲးဂျၢၣ်တၢ်မၤလၢ တၢ်လၢအကါဒိၣ်လီၤ. လၢခန ၂၀၀၀ တၢ်မၤသကိးတၢ်, (၂၀)န့ၢ်ကယၢ တၢ်မၤသကိး တၢ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အပိၣ်န့ၢ်ယဲယထံၣ်လၢပုၤကညီဘျးထံခဝုၣ်ရၢၣ်အပူၤ တၢ်သးခုကစီၣ်

ဒီးမဲးရျာ်ဝဲကျိၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢအကါဒိၣ်. ဒ်န့ၣ်အသိး ယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါဝဲကျိၤ (Theological Department) စ့ၢ်ကိးမ့ၢ်တၢ်လၢအကါဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပလံာ်စီဆုံက့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဒီး Theology လၢအဘျဉ် (Sound Theology) မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဘျဉ်န့ၣ် ပခဝုရျာ်အဂံၢ် အဘါကစ့ၢ်လီၤစ့ၢ်လီၤ ဒီးကလီၤပိုၣ်ဝဲဒၣ်သပုၣ်တၢ်လီၤ. ဒ်န့ၣ် အသိးခရံၣ်ဖိတၢ်ကူၣ် ဘၣ်ကူၣ်သ့ (Christian Education Department) မ့ၢ်တၢ်လၢအကါဒိၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် အဂံၢ်အဘါမ့ၢ်စ့ၢ်န့ၣ် ပကကဲထီၣ်ဒ်ပုၤကီၢ်မ့ၢ်န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, ပဒီပုၤဝဲၣ် ပုၤဝါဖဲသ့ၣ်တဖၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, အခဲအံၤန့ၣ်အသရိၣ်ဘၣ်တၢ် ဆါကွံာ်အိၣ်အါမးလံၤန့ၣ်လီၤ. လၢကီၢ်အဲကလံးန့ၣ်ပဒီပုၤဝဲၣ်ပုၤဝါဖဲ/ကီၢ်လၢဝါတဖၣ်ဆါကွံာ် အတၢ် ဘါယွၢ်သရိၣ်အိၣ်လံၤ အဖျၢၣ် (၁၅၀၀)လံၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးကီၢ်အမဲရကၤ, ကီၢ်အိၣ်စကြံး လံၤယၣ်, ကီၢ်ယုရပုၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် ယထံၣ်ဘၣ်လၢ ပုၤဆါကွံာ်သရိၣ်အိၣ်အါမးလံၤ. ပပုၤကညီလၢလဲၤတုၤ လၢထံၣ်ဂၤကီၢ်ဂၤသ့ၣ်တဖၣ် ခဲအံၤစးထီၣ်ပုၤ ဝဲဒၣ်သရိၣ်တဘျး ဖျၢၣ်လံၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်သးရလီၤ.

ပပုၤကညီဘျၢထံၣ်ခဝုရျာ်ဘၣ်ဃးလၢသ့ၣ်ဘိၣ်သးစၢ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအံၤန့ၣ် ပတလဲၤကဟံၣ်ဘၣ်. တၢ်ကရၢကရိလၢတသးစဲဒီး ပုၤသးစၢ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤန့ၣ်ခါဆူညါ အဂီၢ်လီၤသးအုးဒိၣ်မးလီၤ. ပုၤသ့ၣ်ဘိၣ်သးစၢ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ ပကဘၣ်ဟံၣ်ကဲအိၣ် ဆိၣ်ထွဲ အိၣ်သပုၣ်ပုၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်သိးပိၣ်မ့ၢ်ဝဲကျိၤ, ပိၣ်ခွါဝဲကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်ပကြးမၤဂ့ၢ်ထီၣ် မၤဆူၣ်ထီၣ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ. Care and Counselling တၢ်ကဟုကယၢ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်န့ၣ် ကျဲဝဲကျိၤ မ့ၢ်ဝဲကျိၤအသိလီၤ. ပကြးဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအိၣ်လီၤ. သရၣ်သမါဝဲကျိၤ တၢ်ဂ့ၢ်ကိအိၣ်အါမးလီၤ. တညီဘၣ်. တၢ်ဘၣ်ထွဲတုၤအိၣ်လိာ်သးဝဲကျိၤ သနံက့အဂံၢ် အဘါစ့ၢ်ဒီးလီၤ. CSSDD လၢအမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိတၢ်မၤဂ့ၢ်မၤစၢ်ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသီထီၣ်ဝဲ ကျိၤစ့ၢ်ကိး အဂံၢ်အဘါစ့ၢ်ဒီးလီၤ. လံာ်လံာ်တၢ်ဆဲးတၢ်လၢဝဲကျိၤစ့ၢ်ကိး ကြးပဟ့ၣ်ဂံၢ် ဟ့ၣ်ဘါလီၤ. တၢ်ကတဲာ်ကတီၤဒုးဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ခိၣ်န့ၣ်ဝဲကျိၤစ့ၢ်ကိး မ့ၢ်တၢ်လၢ အကါဒိၣ်လီၤ. ပ KBC ခါဆူညါပုၤခိၣ်ပုၤန့ၣ်လၢ အထီၣ်ဘးသ့ၣ်တဖၣ် ကအိၣ်အါ ထီၣ်န့ၣ်အလီၢ်အိၣ်လၢပကဘၣ်ဆိၣ်ထွဲဝဲကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ယကွၢ်က့ၢ်လၢကျိၣ်စ့ဒီး တၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်ဝဲကျိၤ တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ တအိၣ်အါကဲၣ်ဆိးဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၢ်န့ၣ် ပခဝုရျာ်ပုၤမၤတၢ်ဖဲသ့ၣ်တဖၣ်အဘူးအလဲတလါန့ၣ် အအါကတၢ် ကအိၣ်(US \$ 100)လီၤ. အဝဲအံၤပမ့ၢ်ထီၣ်ကွၢ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘျဉ်ညါန့ၣ် ပုၤကနံၤဘၣ်ပုၤလီၤ. အလီၢ် အိၣ်လၢပကဘၣ် ခံကွၢ်စိကွၢ် က့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တခါအံၤန့ၣ်လီၤ.

ဒီပုၤဝဲၣ်လၢတၢ်အဲၣ်အိၣ်သ့ၣ်ဒၤ, လၢညါန့ၣ် ပုၤဟံၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်လၢ အမ့ၢ်ဝဲဒၣ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိဖိအခံအအါကတၢ်လီၤဒီး မ့ၢ်ပုၤတဂၤလၢအတၢ်အိၣ်မ့ၢ်ဒိၣ် ဘၢပုၤခဲလၢခဲဆုလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သနံက့ခဲအံၤတဘၣ်လၢဘၣ်. ပကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ် အတၢ်အိၣ်မူတဒိၣ်ဘၢလၢပုၤခဲလၢခဲဆုလၢဘၣ်. စ့ၢ်လီၤစ့ၢ်လီၤလံၤ. ယလဲၤတုၤလၢ America, Finland, Norway မ့ၢ်ဂ့ၢ်ဘျၢထံၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ပုၤခရံၣ်ဖိခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ် တဖၣ်တဲဝဲဒၣ်လၢ ခဲအံၤပဘၣ်မၤလိက့ၢ်တၢ်လၢ သုဝဲပုၤကညီဘျၢထံၣ်ခရံၣ်ဖိသ့ၣ် တဖၣ် လၢ အဟဲတုၤလၢပအိၣ် သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဘၣ်တဲတီတီပုၤခရံၣ်ဖိတၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါန့ၣ် အဂံၢ်စ့ၢ်လီၤစ့ၢ်လီၤဒိၣ်မးလီၤ. ပုၤဟံၣ်ဖျါလၢတၢ်ကွဲးနီၣ်အပူၤန့ၣ် ပဝဲခရံၣ်ဖိအနီၣ်ဂံၢ် အိၣ်ဝဲဒၣ်အကကွဲး(၂၂၀၀), အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲနီၣ်ဂံၢ်, အနီၣ်အသးပုၤခရံၣ်ဖိတၢ်နီၣ်ကအိၣ်ပုၤ ဂၤလဲၣ်. ၁၀% ဘၣ်ကအိၣ်ဒါ. ပဝဲခရံၣ်ဖိပဂံၢ်ပဘါစ့ၢ်လီၤဒိၣ်မး တၢ်နံကစၢ်ယုၣ် ဆဲးလီၤစ့ၢ်ဒိၣ်မး. တၢ်နံကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်ဆဲးလီၤစ့ၢ်ဒိၣ်မး. ဒီးတၢ်နံလံာ်စီဆုံ စ့ၢ်ကိးစ့ၢ်လီၤဒိၣ်မးလီၤ. ယလဲၤတုၤလၢ Finland အခါန့ၣ်ဘျၢထံၣ်ကရၢခိၣ်တဲဝဲယၢဒ်အံၤ လၢညါပ Finland န့ၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိအိၣ်(၃၀၀၀) ဒီးခဲအံၤအိၣ်တုၤဒ် (၇၀၀)လီၤ (၇၀၀)ဝဲ အံၤမ့ၢ်ဟံၣ်ဖိၣ်လၢသုပုၤကညီဘျၢထံၣ်ခရံၣ်ဖိန့ၣ်ခဲအံၤအိၣ် (၁၀၀၀)လီၤ. လီၤသးအုး ထဲလဲၣ်. အဝဲအံၤမ့ၢ်ပဒီပုၤဝဲၣ်လၢထံၣ်ဂၤကီၢ်ဂၤတဖၣ် ပတဲလၢပုၤဝါဖဲဖိတဖၣ်အံၤ တၢ်နံ လံာ်စီဆုံ, တၢ်နံကစၢ်ယုၣ်, တၢ်နံကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်စ့ၢ်လီၤ တအိၣ်လၢ ဘၣ်အယိ တၢ်ဆဲးလီၤစ့ၢ်ဒိၣ်မးလီၤ. (၁ယံ ၅၅-၅)စံးဝဲဒၣ် “ပုၤလၢအိၣ်ဖျဲၣ်လၢ ကစၢ်ယုၣ်” မ့ၢ်ဘၣ်တဲလၢပနီၣ်ပဂံၢ်ကရဲအဂီၢ်န့ၣ်ပုၤ လၢအအိၣ်ဖျဲၣ်ခံဘျီတဘျီ Born again သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအမၤန့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်လီၤ. ပုၤလၢအနံကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်လၢအမၤန့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်နံ. ဒီးလၢတၢ်နံန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်နံ ကစၢ်ယုၣ်, ဒီးတၢ် နံကစၢ်လုၢ်ကထါန့ၣ်လီၤ. ဒီပုၤဝဲၣ်သ့ၣ်ဒၤ, ပမ့ၢ်တနံကစၢ်ခရံၣ် ဒ်အမ့ၢ်ကစၢ်ယုၣ် အသိး, ပမ့ၢ်တနံကစၢ်ခရံၣ်ဒ်အမ့ၢ်ကစၢ်ယုၣ် အဖိခွါအသိးန့ၣ် ပမၤန့ၢ်တၢ်တသ့နီ တဘျီဘၣ်.

ပပုၤကညီဘျၢထံၣ်ခဝုရျာ် မၤထုရၤအဆိကတၢ်ခံဂၤလၢအမ့ၢ်ဝဲဒၣ် ပုၤသရၣ် ဒိၣ်ကျိၤမဲ အဝဲမၤန့ၢ်ဝဲဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်, မၤန့ၢ်တၢ် လၢတၢ်နံအယိလီၤ. နံကစၢ်ခရံၣ် အယိလီၤ. ပုၤသရၣ်ဒိၣ်ကျိၤမဲန့ၣ် ပုၤတဲအိၣ်ညိကွံာ်ကစၢ်ခရံၣ်, မ့ၢ်လၢတညိကွံာ်ကစၢ်ခရံၣ် အယိ သတးဒီး ပုၤစၢ်လၢသ့ၣ်တခိၣ်အလီၤ ဒီးပုၤကွဲးသ့ၣ်ဖးအဟၢဖးဒီးအပုၣ်သ့ၣ် တဖၣ်ဟဲလီၤ, အသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဟဲလီၤဒီး စိးတၢ်ဃး ဟဲထဲးအိၣ်အပုၣ်ဘၣ်ဆၣ်သနံက့

အဝဲတညိုကွံင်ကစါခရံင်ဘဉ်. အဝဲမနာတၢ်တုၤအကတၢ်တစုလီၤ ဖုသရၣ်စ့ၣ်ခိၣ်, ဘဉ်တၢ်ကူး အီၤတပလုာ်တပလုာ်လၢ ကစါခရံင်အသိဘဉ်တၢ်မအီၤလၢအံသဉ်သ့ၣ် တဖဉ် ဘဉ်တၢ်လိအီၤလၢ မှါအကျါ, တၢ်ကီၢ်တၢ်ကဲၤကျါ အဝဲတညိုကွံင်ကစါခရံင် ဘဉ်. အဝဲမနာတၢ်လၢတၢ်နာ်ကစါခရံင်အသိန့ၣ်လီၤ. ထဲပုၤအိၣ်ဖျါခံစုတစုသ့ၣ် တဖဉ် ပုၤနာ်ကစါခရံင်ဒ်ကစါယွၤအဖိခွါသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်, မှါပုၤမနာတၢ်လီၤ. ပဝဲပုၤကညီဘျၢထံခဝုၣ် မှါပုၤမနာတၢ်ကစီဒါ. Engineer ပုၤကညီဘျၢ ထံခဝုၣ်ဖိလံၤလီၤ. Engineer သးပုၤတဂၤတဲဝဲဒၣ်ဒ်အံၤ, “သုပုၤကညီဘျၢထံ ခဝုၣ်ဖိလံၤတဖဉ် ဘဉ်ဘးဒီးသ့ၣ်ဂံၢ်သးကျါန့ၣ် တသ့ၣ်ညါတၢ်နီတမံၤဘဉ်.” တၢ်ဝဲန့ၣ် ယနုၤဟူဒီးယသးဟဲဖျါတစဲး. ဖဲန့ၣ်ခါယကဲနဲၣ်ရွဲၣ်, နပုၤကညီဘျၢထံခဝုၣ်ဖိလံၤတဖဉ် ဘဉ်ဘးဒီး သ့ၣ်ဂံၢ်သးကျါတကပၤတနီၤဟံၢ်တၢ်နီတမံၤဘဉ်. အသိသတးဒီးခဲအံၤန့ၣ် ပုၤကညီဘျၢထံခဝုၣ်ဖိလံၤတဖဉ်ဟးထီၣ် ဆူတၢ်ချါဒီးမၤသကိးတၢ်လၢခရံင်ဖိ တၢ်ကရူၢ်ကရၢအဂၤတဖဉ်အါမးလံ. ပဝဲပတဲခခါခရံင်ဖိ တၢ်ကရူၢ်ကရၢသ့ၣ်တဖဉ်လၢ ဟဲဟ့ၣ်န့ၢ်ပသိ, ဘဉ်ဆၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖဉ်တဲဝဲဒၣ် ပတလဲၤဟ့ၣ်န့ၢ်သ့ၣ်ဘဉ်. ပဝဲပ သ့ၣ်လီၤတပံၤ, နီၣ်ခါမံၤ ဧါလါဟ့ အသိသ့ၣ်တဖဉ် ဟဲလၢပအိၣ်လီၤ. ပတဲလၢပုၤသ့ၣ် တဖဉ် ဟဲတခွဲညဉ်လၢပရူၢ်ကီၣ်ပုၤကမါအပူၤ, အဝဲသ့ၣ်တဲဝဲလၢသ့ညဉ်သ့ၣ်တဖဉ် သဉ် ဝံၤသဉ်စ့ၤ အသိပဟ့ၣ်ဒုးအိၣ်အီၤတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤလီၤ. ပတလဲၤတခွဲညဉ်လၢသ့အိၣ်ဘဉ်. တနီၤတဲဝဲဒၣ်လၢသ့မဲၣ်တဲးလဲးသ့ၣ်တဖဉ် ဟဲတုၤလၢ ပကရၢၢ်မးကဲထီၣ်သိလီၤ. အဝဲအံၤ မၤဘဉ်ဒိပုၤဆါဒိၣ်မးလီၤ. အခိပညီပပုၤကညီဘျၢထံခဝုၣ်ဖိလံၤသ့ၣ်တဖဉ် ပမုၢ်ဒၣ်မဲၣ် တဲးလဲးလီၤ. လဲၤဆူပုၤအိၣ်မးပကဲထီၣ်သိခါ. အသိပပုၤကညီဘျၢထံခဝုၣ်ဖိလံၤ, မှါမဆါ တနံၤအံၤပမၤနာတၢ်ကစီဒါ.

ဒီပုၤဝဲၤသ့ၣ်စၢ, မ့တမုၢ်ဘဉ်လၢ ပက့ၤက့ၤဆူလံာ်စီဆုံ, ပျဲခဝုၣ်ဖိလံၤတဖဉ် အိၣ်ဒီး တၢ်နာ်ကစါခရံင်လီၤတၢ်လီၤဆဲးဘဉ်န့ၣ် ပမၤနာတၢ်တညီဘဉ်. လၢကီၢ်အမဲရ ကၢၤဝုၢ်တဝုၢ်အမံၤမှါ (Utah), ပဝဲပုၤကညီဘျၢထံခရံင်ဖိလဲၤတုၤ လၢယူထံၣ် ၇၀%န့ၣ် ကဲထီၣ်ဝဲဒၣ် Mormon ပကိးအီၤလၢ (Latter Day Saint for Jesus Christ). တၢ်တ ခါယနုၤဟူဒီး သးတမုၢ်နီတစဲးဘဉ်. ၇၀%ဒီး အိၣ်တုၤ ၃၀% န့ၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ကီၢ်အမဲရကၢၤဘျၢထံခရံင်ဖိတဖဉ်လီၤ. အသိမုၢ်မဆါတနံၤအံၤ ပကဘဉ်သ့ၣ်လီၤက့ၤ တပံၤ, တမါ, နီၣ်ခါမံၤခါ လၢပကရၢၢ်ပုၤအါအါလီၤ. ပကဘဉ်မၤဂ့ၤထီၣ်က့ၤပ Programms သ့ၣ်တဖဉ်ဒီး ပဝဲပကဘဉ်သိၣ်လိက့ၤ ယွၤသၢဂၤတဂၤဃီ အတၢ်

မှါတၢ်တီ(Trinity), ကစါယုၣ်ရှူးခရံင်မှါမတၢ်လဲၣ်န့ၣ်ပကဘဉ်သိၣ်လိက့ၤ, သးစီဆုံ အဂ့ၢ်အကျါပဘဉ် သိၣ်လိက့ၤကစါယွၤအိၣ်အဂ့ၢ် ပကဘဉ်သိၣ်လိက့ၤ Sound Theology, Theology လၢအဘဉ်သ့ၣ်တဖဉ် ပကဘဉ်သိၣ်လိက့ၤလီၤ. ယသး အုးတဲဘဉ်သုလၢ ထံကီၢ်အဒိၣ်သ့ၣ်တဖဉ် စးထီၣ်တုၤလိာ်ဝဲဒၣ် Abortion တၢ်မၤ လီၤတဲာ်ဖိလၢမိၢ်အဟၢဖၢပူၤ, တုၤလိာ်လံ. Gay Marriage ပိာ်မုၢ်ကဲကဲဒဲ, ပိာ်ခွါ ကဲကဲဒဲ ပုၤစးထီၣ်ဖျါအီၤလံ. အဝဲအံၤပပုၤခရံင်ဖိထံကီၢ်ဖးဒိၣ်သ့ၣ်တဖဉ် သကဲာ်ပဝး သ့ၣ်တဖဉ် လီၤရၢၢ်လီၤစၢလၢလံ. Pluralism နာ်တၢ်ခဲလၢခဲဆုလီၤ. တၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါ ခဲလၢဘဉ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖဉ် ဒိၣ်စိလံ. World View လၢအမုၢ်ဟီၣ်ခိၣ် တၢ်ထံၣ်သ့ၣ် တဖဉ်, ဖဲအပူၤကွံာ် ပလဲၤသကိးလၢကီၢ်အမဲရကၢၤန့ၣ် ယထံၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရၣ်တကၤ တဲဝဲဒၣ် ‘ယဲလၢညါယမှါ Chaplain သးဖိအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရၣ်လီၤ. ခဲအံၤပတၢ်မၤ တအိၣ်လၢဘဉ်. ခဲအံၤလၢ ကီၢ်အမဲရကၢၤန့ၣ် Chaplain လၢအမုၢ်ဝဲဒၣ် ပုၤခရံင်ဖိအသး တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရၣ်တအိၣ်လၢဘဉ်. တဟံတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရၣ်လၢဘဉ်.’ မှါတၢ်သးအုး ဖးဒိၣ်တခါလီၤ. အသိန့ၣ်ပဒီပုၤဝဲၤပုၤဝဲၤဖဲသ့ၣ်တဖဉ် လၢမှါန့ၣ်သ့ၣ်တဖဉ်တနီၤန့ၣ်, တမုၢ်ခဲလၢဘဉ်. ဃုာ်ကွံာ် အသးလံ. ဘဉ်မနုၤဘဉ်ဃုာ်ကွံာ်အသးလဲၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ် တနာ်လံာ်စီဆုံလၢဘဉ်. တနာ်ကစါယုၣ်ရှူးခရံင်လၢဘဉ်, တနာ်ကစါ ယွၤလၢဘဉ်.

အသိမုၢ်မဆါတနံၤညါအံၤ ပထံၣ်ဘဉ်လၢ(၂၁)န့ၣ်ကယၤဝံၤအလီၢ်ခံ လၢဆၢ ကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ် ယထံၣ်လၢ KBC အနံၣ်(၁၀၀) အံၤဝံၤအလီၢ်ခံပဝဲပုၤကညီဘျၢ ထံခဝုၣ်ဖိလံၤ ပဘဉ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲက့ၤလၢ တၢ်သးခုကစီၣ်တကပၤ လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘဉ်ညါလီၤ. ပကဘဉ်ဟံးန့ၢ်က့ၤပလီၤလီၤ. ဒ်ရိမုၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးအတၢ်စိတၢ်ကမီၤမၤလီၤပြီၤလီၤပြီၤ ပုၤခရံင်ဖိလၢန့ၣ်ကယၤတၢ်သ့ၣ်တဖဉ်အပူၤအသိန့ၣ် လၢခံဆံတၢ်န့ၣ်ကယၤအပူၤန့ၣ် ပပုၤကညီခရံင်ဖိတဖဉ်ဘဉ်တၢ်မၤလီၤပြီၤလီၤပြီၤအီၤလၢ တၢ်ဂ့ၢ်အကလုာ်ကလုာ်. ပလဲၤတုၤလၢထံကီၢ် အါဘုၣ်ဒီးပလဲၤယီၢ်လီၤဘဉ်ထံကီၢ်သ့ၣ်တဖဉ်အါဘုၣ် ဒီးပပုၤ ကလုာ် တၢ်သးဝံၣ်လၢခံကတၢ်တဆၢ လၢဘဉ်တၢ်ကွဲးအီၤ လၢဖုသရၣ်စ့ၣ်ဘး လၢအ တဲဝဲဒၣ်ဒ်အံၤ ‘ဒ်သိးကကဲပျါဘီၣ်စိာ်တၢ်သးခုကစီၣ် တုၤလၢကိးထံကိးကီၢ်’. အဝဲအံၤဝဲတၢ်ကတိၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်လီၤ. ဘဉ်မနုၤအသိပဘဉ် လီၤပြီၤလီၤပြီၤထဲ အံၤညါလဲၣ်. လံာ်(ရိမုၢ် ၈:၂၈) စံးဝဲဒၣ် “ဒီးပသ့ၣ်ညါလၢပုၤလၢအအဲၣ်ယွၤ, ပုၤလၢဘဉ် တၢ်ကိး အီၤဒ်တၢ်ကူၣ်ဟံးအသိးတဖဉ်န့ၣ် တၢ်ခဲလၢမၤဃုာ်အသးလၢ တၢ်ဂ့ၤအဂ့ၢ် လၢအဂီၢ်လီၤ.” ပပုၤကလုာ်ဘဉ်လီၤပြီၤလီၤပြီၤန့ၣ်ယထံၣ် လၢမှါကစါယွၤအတၢ်ကူၣ်

ထီၣ်ဖးလီၤ လီၤလီၤလီၤလးဖးဒိၣ်တခါလီၤ (၅မိၤ ၁၁:၂၄)စံးဝဲဒၣ် “တၢ်လီၤဖဲသ့ခိၣ် ညါသးယီၤလီၤန့ၢ် ယကဟ့ၣ်သုလၢသုတၢ်န့ၢ်သၢ်အဂီၢ်လီၤ. ပဝဲပုၤကလုာ်ပုၤကညီဘျၢ ထံခဝ့ၣ်ဖဲလံၤသ့ၣ်တဖၣ် လဲၤယီၤလီၤထံကီၢ်အါဘျဉ်လံၤ.

ဘၣ်မနုၤလၢယစံးလၢ ပုၤကညီဘျၢထံခဝ့ၣ်ပကဘၣ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲက့ၤလၢ တၢ်သးခုကစီၣ်လဲၣ်န့ၢ်, ဒီပုၤဝဲၣ်သ့ၣ်စၢ, ပမ့ၢ်ဖးက့ၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၢ် ယတဲတၢ်ဝဲ န့ၢ်ဘၣ်လီၤ. ပကိးပုၤကီၢ်လၢဝါဖဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢပုၤဒုဝါ, တၢ်ဝဲအံၤစ့ၢ်ကိးမ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ် လၢစီၤနီၤအၢန့ၢ် ဖိခွါအိၣ်(၃)ဂၤ စီၤရုၣ်, စီၤဃၣ်, စီၤယံးဖုၤသး. တၢ်လၢပုၤဝါဖဲဖဲ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် ဟဲလီၤစၢလၢ စီၤယံးဖုၤသး, ပဝဲပဟဲလီၤစၢလၢစီၤရုၣ် ပကစၢ်ယုၣ်ဂျူး ခရံၣ်စ့ၢ်ကိးဟဲလီၤစၢလၢ စီၤရုၣ်အပုၤကလုာ်. မ့ၢ်ကအိၣ်ဝဲတန့ၢ်န့ၢ် ပုၤဝါဖဲဖဲတဖၣ်အံၤ န့ၢ် ဘၣ်ဟဲအိၣ်ကဒုက့ၤလၢ စီၤရုၣ်အဖိအလံၤသ့ၣ်တဖၣ်အဖိလံာ်, လၢအခဲပူၤလီၤ. ခဲအံၤပဒီပုၤဝဲၣ်သ့ၣ်တဖၣ် အဂီၢ်အဘါစ့ၢ်လီၤ. လၢညါ မ့ၢ်ဟဲစီၤန့ၢ်ပုၤတၢ်သးခုကစီၣ် သန့ၣ်က့, ခဲအံၤအဂီၢ်အဘါစ့ၢ်လီၤလံၤ. အလီၢ်အိၣ်လၢပကဘၣ်ဝဲၣ်ဆၢထၢၣ်က့ၤအီၤလီၤ. တၢ်ဝဲအံၤတမ့ၢ် ယတဲလီၢ်ကွဲတၢ်ဘၣ်, ကတိၤနီၤစီၤတၢ်ဘၣ်. ပဝဲပုၤကညီဘျၢထံခဝ့ၣ်ပကဘၣ် ပနာ်ကစၢ်ယွၤ, ပနာ်ကစၢ် ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်, ပနာ်လံာ်စီဆုံ, ပနာ်သးစီဆုံဒီး ပနာ်စ့ၢ်ကိးတၢ်သးခုကစီၣ်တၢ်ဖဲတၢ်မၤ ဒီးလၢခရံၣ်ဖိတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့သန့ၣ်က့န့ၢ် ပထံၣ်လၢထီၣ်ဘးတသ့ဖဲအသ့. ပသိၣ်လိဖိသ့ၣ်, သးစၢ်, သးပုၤသ့ၣ်တဖၣ်. ဒီးဒိန့ၢ်အသိး ပသးစၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ပမၤန့ၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအါမး, ပတလဲၤ ကဟံၣ်အီၤဘၣ်. အဝဲအံၤမ့ၢ်ပတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါဖးဒိၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤဃုထၢထီၣ်ပုၤလီၤ. ယထံၣ်လၢ (၂) လါ, (၃)လါအတီၢ်ပူၤဝဲအံၤန့ၢ် ကီၢ်ပသံၣ်မ့ၢ်ဟံၣ်စီဆုံဘၣ် အတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယဲၣ်ကထၢ, ခဝ့ၣ်ဟံၣ်စီဆုံဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယဲၣ်ကထၢလၢအမ့ၢ် နံၣ်(၁၀၀) တၢ်သ့ၣ်နီၣ် တၢ်သ့ၣ် ထီၣ်တဖျၢၣ်, L-shape လွံၢ်ကထၢ, ကီၢ်တကူၣ်ဟံၣ်စီဆုံဘၣ် တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဖးဒိၣ်အံၤလၢာ် အကလီၢ်လွံၢ်ကထၢ, အဝဲအံၤမ့ၢ် တၢ်ဟံၣ်ဖျါ ပုၤကညီဘျၢထံခဝ့ၣ်ပကဘၣ်ဖဲလံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် အိၣ်ဒီးတၢ်န့ၢ်ကစၢ်ယွၤ, ပကျိၣ်ပစ့မ့ၢ်တအိၣ်သန့ၣ်က့ပနာ်ကစၢ်ယွၤ, ပနာ်ခရံၣ် အပိန့ၢ် ပမၤန့ၢ်တၢ်လီၤ (စံး၆ဝဲ:၁၂) စံးဝဲဒၣ် “ဃုာ်ဒီးကစၢ်ယွၤန့ၢ် ပကမၤန့ၢ်တၢ်လီၤ, ဒီး အဝဲဒၣ်ကယီၢ်တၢ်ပဒုၣ်ပဒါလီၤ.” အပိယဲယထံၣ်လၢ ပဝဲပုၤကညီဘျၢထံခဝ့ၣ်ပကဘၣ်ဖဲလံၤ သ့ၣ်တဖၣ်ပမ့ၢ် Winner ပုၤမၤန့ၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

ဒီပုၤဝဲၣ်လၢတၢ်အဲၣ်အီၤသ့ၣ်စၢ, တၢ်လၢတၢ်န့ၢ်ဟဲစီၤန့ၢ်ပုၤတၢ်မၤန့ၢ်လီၤ. အပိတၢ်လၢတၢ်န့ၢ်ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်ဒီး တၢ်န့ၢ်လံာ်စီဆုံတခါအံၤ တဘၣ်စူးကွဲၣ်နီၣ်

တဘျီတဂ့ၤ. ပုၤဂၤအတၢ်န့ၢ်ကစၢ်ခရံၣ်, တၢ်န့ၢ်လံာ်စီဆုံ မ့ၢ်စ့ၢ်လီၤထဲလဲၣ်ထဲလဲၣ် ဘၣ်ဆၣ် တဘၣ်စ့ၢ်လီၤနီၤတဘျီတဂ့ၤ. ပမ့ၢ်တန့ၢ်ကစၢ်ခရံၣ်, ပမ့ၢ်တန့ၢ်လံာ်စီဆုံန့ၢ် ပဝဲသ့ၣ်စ့ၢ်ကိးပကဘၣ်ဆါလီၤပသရိၣ်ဒိ ပဒီပုၤဝဲၣ်ကီၢ် မ့ၢ်န့ၢ်ဖဲသ့ၣ်တဖၣ်အသိးန့ၢ်လီၤ. ပုၤကညီဘျၢထံခဝ့ၣ်ပကဘၣ်ဖဲလံၤသးစၢတနီၤနီၤ လဲၤထီၣ်လၢပုၤလံာ်စီဆုံက့ၢ်အဂၤ, ယအဲၣ်ဒီး တဲဘၣ်သုလၢ ပလီၢ်သုသး. တဘၣ်ဟံးန့ၢ်ပုၤ Theology လၢအတဘၣ်တပိုၤတဂ့ၤ. တဘၣ်ဟံးန့ၢ်ပုၤ Ideologies, Philosophies လၢအတဘၣ်တဂ့ၤ. ကီၢ်အမဲရကၤ ဘျၢထံခရံၣ်ဖဲသ့ၣ်စၢ, သုတဲလၢသုကဘျီထီၣ်လံာ်စီဆုံက့ၢ်န့ၢ် ဘျီထီၣ်ဆၣ်ခိၣ်ချ့ချ့. ပဝဲကီၢ်အမဲရကၤ ပမ့ၢ်မၤထီၣ်ပုၤကညီဘျၢထံခဝ့ၣ်ပကဘၣ်ဖဲလံာ်စီဆုံက့ၢ် သိၣ်လိက့ၤပုၤကညီ Theology သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၢ်ယနာ်လၢ ထံကီၢ်အဂၤတဖၣ်ကဟံၣ်ထီၣ်သုခံလီၤ. ဒီပုၤဝဲၣ် သ့ၣ်စၢ, တၢ်အံၤပဘၣ်မၤသပုၤတၢ်ဂါလီၤ. လံာ်(မးသဲ ၂၈:၁၈)စံးဝဲ “ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤလံာ် ယၤလၢ တၢ်စိတၢ်ကမီၤလၢမူခိၣ် လၢဟီၣ်ခိၣ်လံာ်, မၤသးဒိန့ၢ်ဒီး လဲၤဒုးကဲထီၣ် ပုၤက လုာ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ဒီး ဒုးကဲထီၣ်ယပျဲၤယဘီၣ်ဒီးဘျၢအီၤလၢ ဟံ, ဖိခွါ, သးစီဆုံ ဒီးသိၣ် လိသီလိအီၤလၢ တၢ်လၢယမၤလိာ်တုၤသုတဖၣ်ခဲလၢာ်ခဲဆ့, ကွၢ်ကွၢ်ယအိၣ်ဒီးသုကိး မ့ၢ်န့ၢ်မ့ၢ်န့ၢ်ဒီး တုၤတၢ်အစီၤကတၢ်န့ၢ်လီၤ.” မၤသးဒိန့ၢ်ဒီး ဒီပုၤဝဲၣ်လၢတၢ်အဲၣ်အီၤ သ့ၣ်စၢ, မ့ၢ်သ့ၣ်ညါလၢသုမၤတၢ်လၢကစၢ်အပူၤန့ၢ် တမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကလီၤကလီၤဘၣ် သတးဒီး မံသ့အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျၢၤအိၣ်ဂါအိၣ်ခၢၣ်, ဒီးမၤတၢ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်လၢ ကစၢ်တၢ် မၤတထံၣ်ဃီ(၁ကရံၣ် ၁၅:၅၈), အပူၤန့ၢ်တက့ၢ်. မံပကစံးပတြၢၤကစၢ်ယွၤအဘျဉ်း အဖိၣ်လၢအဟ့ၣ်ပုၤတၢ်မၤန့ၢ် လၢပကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်အပူၤအပိန့ၢ်တက့ၢ်.

